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یکشـــنبه 26 شهریورماه، اظهارنظر جدیدی از سوی رئیس سازمان صداوسیما 
منتشـــر شـــد که دوباره از مذاکره برای بازگشـــت برخی از چهره های مشـــهور به 
تلویزیـــون خبـــر داد. این کش وقوس درباره بازگشـــت ســـلبریتی ها به تلویزیون از 
سال اولی که پیمان جبلی، ریاست سازمان صداوسیما را پذیرفت شروع و اوج 
آن را باید در زمانی بدانیم که خبر بازگشت رضا رشیدپور و محمدرضا گلزار به 

تلویزیون مطرح شـــد و یکی از مجریان فعلی ســـازمان به این بازگشـــت اعتراض 
کرد و رضا رشـــیدپور هم از حضور دوباره در تلویزیون انصراف داد. دعوا بر ســـر 
بازگشت چهره های مشهور به تلویزیون، بین مدیران سازمان صداوسیما آنقدر 
بالا گرفت که حتی مدیر سابق گروه اجتماعی شبکه سه، به خاطر این موضوع 
استعفا داد. جالب است که همین مدیر اخراج شده در روزهای اخیر اظهارات 
جالبی از همین اختلاف نظرها بین مدیران صداوســـیما مطرح کرده اســـت. او 
در صفحه اینســـتاگرام خود در پاســـخ به این ســـوال که »چرا بدون اجازه ســـراغ 
بازگشـــت ســـلبریتی ها رفتید؟« نوشت: »افرادی که در دوره اخیر با تلویزیون کار 

کرده  باشند می دانند در برخی برنامه ها، حتی میهمان ها را هم با رئیس سازمان 
چک می کنیم یا حتی بالاتر آیتم یا خود برنامه اگر ضبطی باشد را رئیس سازمان 
... بی خبر بودند اساسا اشتباه است.  می بیند. پس فرض اینکه رئیس سازمان و
مساله این است که چرا این طور قلمداد شد؟« این پاسخ نجارزاده تلویحا به این 
موضوع اشاره دارد که رئیس سازمان صداوسیما، موافق بازگشت رضارشیدپور 
و محمدرضا گلزار به تلویزیون بوده است. درحالی که تصور عمومی بر حمایت 
جبلی از اظهارات مجری قهرکرده بدون توقف اســـت به خصوص که در همان 
ایام گفته بود: »هر زمان رسانه ملی تصمیم به استفاده از چهره ها بگیرد، امکان 

فرصت و ظرفیت دیده شـــدن را در اختیار کســـانی قرار می دهد که هنجارها را 
رعایت کرده باشـــند.« او همچنین در حســـاب کاربری اش در پیام رسان ایرانی 
ویراستی نیز تاکید کرد: »در رسانه ملی مسیر تحولی بازگشت پذیر نیست. یک 
سال اخیر و تحول مشهود در محتوا و رویکرد بهترین دلیل است. در این دوره 
تحولی، مدیریت باج بگیر و باج بده به تاریخ می پیوندد! جای نگرانی نیســـت 
ان شـــاءالله.« به نظر می رســـد فهمیدن اینکه پیمان جبلی موافق بازگشت کدام 
سلبریتی است کار ساده ای نیست. در گزارش پیش رو اظهارات پیمان جبلی 

درخصوص بازگشت سلبریتی ها به تلویزیون را بازخوانی کردیم. 

رئیس سازمان صداوسیما در دوران مدیریتش درمورد چهره ها چه مواضعی گرفته است؟

۷۱۷روزباسلبریتیها
عاطفه جعفری

خبرنگار گروه فرهنگ

پیمـــان جبلی که خوزســـتان را به عنوان اولین مقصد ســـفر خـــود پس از انتصابش 
انتخاب کرده بود دهم مهرماه در این استان در پاسخ به هوادار فوتبال خوزستانی 
بـــرای بازگشـــت عـــادل فردوســـی پور بـــه برنامه  »نـــود« بـــه تلویزیون، گفـــت: »عادل 
فردوســـی پور می توانـــد دوبـــاره در تلویزیون فعالیت کند و از نظـــر ما منعی ندارد.« 
این اولین اظهارنظر رئیس ســـازمان صداوســـیما درخصوص بازگشـــت یک چهره 

مشهور به تلویزیون بود. 

10 مهرماه 1400

پیمان جبلی درمورد درخواست مخاطبان برای بازگشت چهره های مشهور به رسانه ملی گفت: »از ضوابط حرفه ای و قانونی رسانه 
ملی است که از تمام ظرفیت ها و قدرت آنتن برای جلب اعتماد و جذب نظر مخاطبان استفاده کند و هیچ گونه ظرفیتی را نباید 
کید کرد: »اســـتفاده بهینه از تمام ظرفیت ها و پتانســـیل ها از ضوابط و معیارهای اساســـی ســـازمان  نادیده بگیرد.« او همچنین تا
ی  ی در حوزه نیرو اســـت، در دوره جدید ما ســـعی می کنیم از هیچ ظرفیتی در حوزه توانمندی، اســـتعداد، محتوا، ژانرهای برنامه ساز
انسانی غافل نشویم و همه را به رسمیت شناخته و از تک تک آنها صیانت کنیم.« جبلی همچنین در پاسخ به خانه ملت درمورد 

بازگشت چهره هایی همچون عادل فردوسی پور به آنتن رسانه ملی هم یادآور شد که پاسخ همان است که از قبل اعلام کرده ام. 

اول آذرماه 1400

رئیس سازمان صداوسیما سه شنبه سوم خردادماه در جمع دانشجویان دانشگاه 
ی درباره عملکرد این رســـانه در برخورد با برخی  صنعتی شـــریف حاضر شـــد. و
چهره های مشهور گفت: »مساله عادل فردوسی پور در دوره من اتفاق نیفتاد زیرا 
کثر اســـتفاده  گر بود تمام تلاشـــم را می کردم که ایشـــان نرود و از ظرفیت او حدا ا
شود. میراث دار وضعیتی هستم که همه می خواهند من درستش کنم و با یک 
امضـــا همه چیـــز حل شـــود. ما باید قدر ســـرمایه های خود را بدانیـــم ولی مطالبه 
ی تیمی  دوطرفه اســـت و فقط بحث اراده ما نیســـت و او هم باید قوانین این باز
گر به شما بگویم  را بپذیرد. این مساله فقط درباره آقای فردوسی پور نیست اما ا
یک چهره برای اجرای یک برنامه چندصد میلیون دســـتمزد می گیرد شـــما چه 
فکری نسبت به من می کنید که پول بیت المال را این گونه خرج می کنیم؟حال 
گـــر بـــه ایـــن افراد بی توجهی کنیم از صداوســـیما می روند و بعد مردم خواســـتار  ا

حضور آنها می شوند.«

3 خرداد 1401

رئیس صداوسیما درباره بازگشت هنرمندان به تلویزیون با توجه به عفو عمومی رهبر 
انقلاب در گفت وگو با تسنیم می گوید: »آغوش رسانه ملی برای تمام هنرمندانی که 
برای مردم و کشور می خواهند فعالیت کنند باز است، ما در صداوسیما تفکیک 
قائل می شویم بین چهره ها و درواقع هنرمندانی که از قسم دومند. به هرحال افرادی 
در جایـــگاه ســـردمداری یـــک حرکت اجتماعی یا رســـانه ای قـــرار گرفتند. آغوش 
سازمان صداوسیما برای تمام هنرمندانی که برای مردم و کشور می خواهند فعالیت 
کنند، باز است و هیچ وقت ممنوعیتی را قائل نشده ایم. همین طور که می بینید 
یم، مجموعه هایی را که برای گذشته بوده پخش  در برنامه هایی که روی آنتن دار
می کنیم و خیلی اعتنایی به اظهارنظرهایی که بسیار محدود بوده و گاهی اوقات 
بیشتر هم بوده، نکرده ایم. در آینده هم به همین ترتیب است.«  او همچنین درمورد 
سرنوشت فصل پنج دورهمی که صداوسیما هزینه ساختش را داده بود، می گوید: 
»به دلایل مختلف فعلا مجموعه دورهمی در دستور کار نیست، اینکه در آینده 

چه اتفاقی می افتد بحث دیگری است.« 

21 بهمن 1401

جبلی در اســـفندماه همان ســـال در گفت وگویی با ســـالنامه »همشـــهری« گفت: »متاســـفانه همچنان در فضای 
تکلیفی به سر می بریم که البته این هم جزء کارهای جدیدی است که در دوره تحولی، ما یک نظام دهی و یک  بلا
سازماندهی به مدیریت چهره ها باید داشته باشیم؛ نه از موضع سلبی بلکه از موضع ایجابی. شاید شما مدنظرتان 
آقای فردوسی پور هم باشد. در مصاحبه هایم گفتم. ایشان نیروی سازمان است و هیچ منعی وجود ندارد. حالا چرا 
هنوز اتفاق نیفتاده، بالاخره باید یا از خودشان سوال شود که به چه دلیل؟ گاهی اوقات یک موانع ساختگی ای وجود 
دارد که این موانع باید برطرف شود. از نظر ما به عنوان صداوسیما هیچ مشکلی وجود ندارد که وی برگردد، بیاید کارش 
را انجام دهد. گاهی این تلقی پیش می آید که این هنرمندان طرد شده اند، یا رفته اند. درصورتی که این گونه نیست.« 

25 اسفند 1400

جبلی در حاشیه مراسم یادبود زنده یاد نادر طالب زاده در پاسخ به مهر درباره تردیدها درباره حضور 
ی را  ی و « و اینکه این گمانه زنی ها شـــائبه ممنوع الکار ســـروش صحـــت در فصل جدید »کتاب بـــاز
ی در صداوســـیما وجود ندارد، برنامه ها تغییر  ایجاد کرده اســـت، گفت: »چیزی به نام ممنوع الکار
می کنـــد، تهیه کننـــده تشـــخیص می دهد که بـــا تیم جدید کار کند. تهیه کننـــده این برنامه در فصل 
قبل و در دوره ای پیش از اینکه من )رئیس صداوســـیما( باشـــم برنامه اش تمام شـــده بود. من وقتی 
آمـــدم مطلـــع شـــدم. حالا هم تهیه کننده، مدیرگروه و مدیر شـــبکه تصمیـــم خواهند گرفت که فصل 

جدید را چگونه شروع کنند.«

19 اردیبهشت 1401

دوم آبان ماه، پیمان جبلی پس از مراســـم طرح تحولی مدرســـه تلویزیونی ایران، در پاســـخ به 
یکرد سازمان درقبال مهران مدیری تغییر خواهد کرد، گفته بود: »کار کردن  این سوال که آیا رو
در رســـانه ملـــی خدمـــت به مردم و جامعه اســـت. به دلیـــل نقش های متنوعی که ســـازمان در 
گر  ی کند باعث افتخار اســـت. ا ســـرگرمی و آموزش دارد کســـی که بتواند برای این نقش ها کار
ی چشـــم اســـت و با تمام  کســـی برای این فرصتی که برایش فراهم شـــده آماده باشـــد قدمش رو
گر کســـی قدر این فرصت را نداند یا نخواهد اســـتفاده کند  وجود از او اســـتقبال می کنیم. اما ا
یادند. طبیعت کار در رســـانه اقتضا می کند اســـتعدادهای  اســـتعدادهای موجود در جامعه ز
جدید دائم شناسایی شوند و به نیروهای تازه نفس میدان داده شود و در این مرحله محدود 

و فریز )منجمد( نشویم.«

2 آبان 1401

یگران  گفت وگویی از رئیس سازمان صداوسیما در خبرگزاری خانه ملت منتشر شد که درمورد سرنوشت سریال هایی که باز
آن با ناآرامی های اخیر همراهی کردند، می گوید: »متناســـب با نوع شـــخصیت، موضع گیری های آنها و همچنین نقش و 
تاثیری که داشـــتند در راســـتای کار تولیدی تصمیم گرفته می شـــود.« رئیس ســـازمان صداوسیما می افزاید: »هدف ما این 
کثر استفاده را داشته باشیم، البته در ادامه مسیر و تداوم فعالیت چهره های تلویزیونی  است که از کارهای تولیدشده حدا
کید می کند: »درمورد برنامه هایی که از قبل  ک و معیارها را درنظر خواهیم گرفت.« جبلی تا و ســـایر عوامل حتما این ملا
ســـاخت شـــده اند  و صداوســـیما هزینه ســـاخت آن را پرداخته است باید گفت مالکیت شـــان در اختیار این سازمان قرار 
دارد و نه افرادی که در این برنامه ها در قالب های مختلف ایفای نقش کرده اند.« وی ادامه داد: »تلاش ما این اســـت که 
یم بتوانیم در رقابت نابرابر  کمیت و کیفیت تولیدات رســـانه ملی متناســـب با اقتضائات فرهنگی جامعه باشـــد و امیدوار

با سایر رسانه ها که فرهنگ ما را هدف قرار داده اند، موفق باشیم.«

16 دی 1401 

پیمان جبلی در حاشیه برگزاری جلسه هیات دولت، درباره حضور سلبریتی ها در صداوسیما می گوید: »ما در یک سال اخیر در برنامه هایی 
، ایام ماه رمضان و ایام ماه محرم و سایر عرصه ها، اثبات کردیم  که در مناسبت های مختلف داشتیم مانند شب یلدا، شب تحویل سال نو
یم و عملا برنامه های خود را با چهره هایی که از محبوبیت خوبی برخوردار شده اند،  که نیاز به چهره های هنجارشکن و عنود و لجباز ندار
ادامه داده ایم. این سیاست مقطعی ما نیست، بلکه این یکی از سرفصل های ثابت سند تحول صدا وسیما بوده که ما به آن پایبندیم و به 
همین شکل نیز ادامه خواهیم داد. زمانی که رسانه ملی تصمیم بگیرد از چهره ها استفاده کند، حتما این دسته بندی را رعایت خواهد کرد 
و حتما توجه خواهد داشـــت که امکان، فرصت و ظرفیت دیده شـــدن را در اختیار کســـانی قرار دهد که عناد، لجبازی و اصرار بر حرکت 
خلاف قواعد، ضوابط و هنجارهای جامعه را نداشته باشند. ما به چنین افرادی میدان و عرصه نخواهیم داد. شکی در این موضوع نیست.«

25 مرداد 1402

رئیس صداوســـیما در پاســـخ به ســـوالی درباره بازگشـــت ایرج طهماســـب 
کان گمانه زنی هایـــش در  کمـــا کـــه  و ســـاخت ســـری جدیـــد »مهمونـــی« 
ی ادامـــه دارد به تســـنیم می گوید: »دربـــاره این موضوع خاص  فضای مجـــاز
یان یا  کراتی داشـــته اند با خیلـــی از تهیه کنندگان یـــا مجر همـــکاران مـــا مذا
برنامه سازانی که به استفاده از برندهای شناخته شده و همچنین برنامه ها، 
ســـاختارها و برندهـــای جدیـــد علاقه مندنـــد. همـــکاران ما در حوزه ســـیما 

کره اند.« درحال مذا

26 شهریور 1402

اواخر شـــهریورماه 1401 اتفاقاتی کف خیابان رخ داد که دامنه اش به رســـانه ها و فضای مجازی کشـــیده شـــد. اظهارنظر عجولانه برخی 
گرامی خطاب به مدیران تلویزیون گفت:  از هنرمندان هم برایشـــان بدون عارضه نبود. مثلا مهران مدیری با انتشـــار یک پســـت اینســـتا
»نمی خواهـــد هیـــچ فریمـــی از او و بـــه هر بهانه ای و از هر شـــبکه ای، پخش شـــود.« البته او در فاصله کوتاهـــی حرفش را پس گرفت و در 
ویدئوی دیگری گفت: »هر اثری را که برای تلویزیون ســـاخته ام، خالقش هســـتم ولی مالکش نیســـتم. مالکیت هر اثری در تلویزیون با 
ســـازمان صداوسیماســـت و تصمیم برای پخش یا عدم پخش آن هم با همین ســـازمان اســـت.« با این حال فصل جدید »دورهمی« تا 
به امروز امکان پخش نیافته است.  پیمان جبلی در 20 مهرماه 1401، پس از نشست مشترک خود با کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی درخصوص اینکه برخی از مجریان صدا و سیما از رسانه ملی خداحافظی کردند، گفت: »کار با صدا 
و ســـیما افتخاری برای همکاران ماســـت و همکارانی که کار در صداوســـیما را برای خود یک ســـرمایه و ارزش ملی می دانند، با ما کار 
گر کسی متناسب با این میل و تمایل واقعی نخواهد حرکت کند، ما مانع آنها نخواهیم شد.« جلبی در پاسخ به سوال دیگری  می کنند. ا
درخصوص ادامه پخش برنامه  دورهمی که سازمان هزینه آنها را پرداخت کرده است، گفت: »برنامه هایی که برای آنها هزینه می کنیم 
باید متناســـب با ذائقه جامعه، نیازها و اولویت های فرهنگی و اجتماعی مخاطبان باشـــد، هرگاه برنامه ای از این شـــکل و زاویه خارج 

شود، طبیعتا مورد استقبال و علاقه مخاطبان ما واقع نمی شود و ما هم از آنها استفاده نمی کنیم.«

20 مهر 1401

ع( می گوید: »در اغتشاشات اخیر تصویر دروغین  رئیس سازمان صداوسیما در جلسه پرسش و پاسخ دانشجویی در دانشگاه امام صادق)
برای بخش اعظمی از بازیگران و سلبریتی ها ساخته بودند که کار نظام فردا تمام است. یک کارگردان می گفت سر فیلمبرداری رفتم بازیگران 
گفتند اجازه بدهید دو سکانس بگیریم یک باحجاب و دو بی حجاب که اگر نظام سقوط کرد مشکلی پیش نیاید. سلبریتی واژه مطلقا منفی 
نیست. برخی سلبریتی ها رابطه خود را با فرهنگ و تاریخ ایران قطع کرده اند. ما هم باید رابطه خودمان را با آنها قطع کنیم. برخی سلبریتی ها 
به دلیل فشارهای سنگین علی رغم میلی باطنی مجبور شدند که یک حرف بزنند؛ ما در را روی آنها نبستیم. در صداوسیما روی کسی به 
مردم و فرهنگ کشور احترام می گذارد باز است. کسی که خودش همچنان در عالم هپروت و اوهام است، ما دنبالش نمی رویم، بگذارید 
در اوهام خودش باقی بماند.« او بدون اینکه نامی از کسی ببرد درخصوص بازگشت چهره ها به تلویزیون می گوید: »بالاخره وقتی فردی در 
برنامه ای  آمده برای خودش خیلی از مخاطبان را داشـــته اســـت. اســـمش  آمده برنامه با خودش مخاطب آورده. اســـم آن آدم روی شبکه ای 
می آمد، آن شبکه خودش را بالا می کشید. حالا به نظام، مردم و اعتقادات خودش لگد زده است. لگد زده به نمکدان، نمک را ریخته و 
نمکدانی را شکسته است. آیا از من انتظار دارید برای اینکه من پرمخاطب بشوم بروم خواهش و التماس کنم که تو را به خدا بیا؟! حالا 
ما چشم مان را می گذاریم روی هم انگار ندیده ایم، اصلا شما )دانشجویان( و مردم اجازه می دهید ما این کار را کنیم؟ آیا ما می توانستیم 
برنامه هایی را بدون عجز و التماس و بدون پذیرش ذلت دربرابر افرادی که پشت پا زدند به اعتقادات شان، تاریخ شان، فرهنگ و مردم شان 

و نظامی که تابه حال از آن ارتزاق کرده و با آن تا اینجا رسیده بودند، بسازیم؟ پاسخ این است: نه، نمی توانستیم.« 

10 خرداد 1402


